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Referat fra møde i DM Rådgivende Forum (DMRF)  
(dmr-forum@listserv.deic.dk) 

 

Mødedato/Tid: 2024-03-18, 13:15 – 15:00  

Sted: Online: https://deic.zoom.us/j/5756591338 

 

Mødedeltagelse: 
 

Medlemmerne af Arbejdsgruppen 
Deltager 

i mødet 
Institution 

1. Rainer Bohm rb@its.aau.dk  Nej AAU 

2. Carina Ollerup Christensen coch@its.aau.dk Nej AAU 

3. Birte Christensen-Dalsgaard bcd@au.dk  Ja AU 

4. Per Møldrup-Dalum per@cas.au.dk   Ja AU 

5. Anne Gerdes gerdes@sdu.dk  Ja SDU 

6. Evgenios Vlachos evl@bib.sdu.dk  Ja SDU 

7. Sacha Zurcher sazu@kb.dk  Ja RUC 

8. Mareike Buss mabu.lib@cbs.dk Nej CBS 

9. Mathias Boy Holst mho.it@cbs.dk  Ja  CBS 

10. Jens Hybschmann jehy@itu.dk   Ja ITU 

11. Jonas Rank Møller jrm@adm.ku.dk Ja KU 

12. Lene Offersgaard leneo@hum.ku.dk  Ja KU 

13. Michael Rasmussen micr@dtu.dk Nej DTU 

14. Katrine Flindt Holmstrand kafh@dtu.dk  Ja DTU 

Sekretariat (herunder referent) 
Deltager 

i mødet 
Institution 

15. Anne Sofie Fink Anne.sofie.fink@deic.dk  Ja DeiC 

16. Sandra Boerman Sandra.boerman@deic.dk  Nej    DeiC 

Gæster  Deltager i 

mødet 
Institution  

17. Bo Nygaard Bai bo.bai@deic.dk  Ja DeiC  

 

Referat: 

Punkt Emne 

1. 
13:15 

Velkomst og godkendelse af dagsorden   
v. Per Møldrup-Dalum 
 

Dagsorden godkendes, med den ændring at punkt 3 bliver rykket frem i agendaen, så det nu er punkt 2. 
 
Bilag: 
01_01_Dagsorden DM Rådgivende Forum 2024_03_18 

2. 
14:00 

Opdateringer fra DeiC 
v. Anne Sofie Fink  og Bo Bai  

 
DeiC DMP 
- DeiC træder ind i service management teamet med KB forløbigt 
- Databehandleraftale og Terms of Use er ved at blive opdateret  

mailto:dmr-forum@listserv.deic.dk
https://deic.zoom.us/j/5756591338
mailto:rb@its.aau.dk
https://vbn.aau.dk/en/persons/151510
mailto:bcd@au.dk
mailto:per@cas.au.dk
mailto:gerdes@sdu.dk
mailto:evl@bib.sdu.dk
mailto:sazu@kb.dk
mailto:mabu.lib@cbs.dk
mailto:mho.it@cbs.dk
mailto:jehy@itu.dk
https://about.ku.dk/organisation/administration/it/forskningsstoette/?id=321730&vis=medarbejder
mailto:leneo@hum.ku.dk
mailto:micr@dtu.dk
mailto:kafh@dtu.dk
mailto:Anne.sofie.fink@deic.dk
mailto:Sandra.boerman@deic.dk
mailto:bo.bai@deic.dk


                                                    
  
 
 

 Dagsorden - DM Rådgivende Forum_2024-03-18  

 
   

 

 

 

- I forhold til sikkerhed kigges der på om det er teknisk muligt at lave en brugerbegrænsning på tjenesten   
- DeiC DMP er blevet inviteret med til erfaringsdeling med SUNET og DMP Tuuli    
 
Kommentarer og spørgsmål:  
Man kunne med fordel se på model for ’Interactive HPC’ for adgang for affilierede forskere. I 
forskersamarbejde med eksterne, er det forskerens universitet, der via aftale med eksterne partner, vil 
kunne holdes ansvarlig. Teknisk set ville det være problematisk hvis samarbejdspartnere ikke kan få adgang.  
 

DeiC Dataverse 
 

- Møder med Front Offices afholdt 
- Posterlancering ved forskningsportalen, 21.03.2024 
- Kontraktarbejdet er undervejs  
- DeiC Dataverse seminar for Front Office/Back Office, 6. – 7. Maj, her vil proces og aftalegrundlag 

tages op. Yderligere information følger snarest.  
- Det forventes, at DeiC Dataverse skal integrere til andre Storage-tjenester – ud over DeiC Storage 

og DeiC Sensitive Storage.  
 
Spørgsmål og kommentarer: 
 

- Der ønskes mere klarhed omkring roller og ansvarsfordeling i forhold til Front Offices / Back 
Offices, både på universiteterne og hos DeiC. Svar: Det vil DeiC følge op på.  

- Skal alle universiteter kunne efterleve CoreTrustSeal (CTS) krav? Svar: Udfordringen ved det er at 
alle governance politikker skulle så ensartes, det skal derfor gøres pr. institution, og håndteres en 
gang centralt.  

- I forhold til kommende CTS certificering, kan der med fordel fokuseres på langtidsbevaring, da 
80% af certificeringsprocessen handler om ens eget organisation, og dets brugere.  

- Vil der være et samarbejde mellem DeiC Dataverse og Dataverse i Norge? Svar: Bestemt en 
mulighed på sigt, men lige nu skal det lanceres nationalt.  

- Vigtigt at det er tydeligt for brugere, at der ikke må uploades følsomme persondata til DeiC 
Dataverse. Det skal sikres, at forskere er opmærksomme på det. Svar: Ansvar ligger på forskeren.  
Ideelt checkes dette i review-proces under kuratering.  

 

DeiC Storage og DeiC sensitive storage  
- DeiC Sensitive Storage kommer 3 måneder efter DeiC Storage.  
- Etablering af kontraktgrundlag i gang  
- Det er forventningen, at DeiC Storage kan opnå ISO27001 certificering.  
- Det er universitetets ansvar, at en forsker kan ligge data i DeiC Storage.  

 
Kommentarer og spørgsmål:  

- Ved brug af tjenester, vil brugere gentagne gange blive bedt om at godkende ’Terms of Use’?. 
Svar: Terms of Use er set som aftale mellem leverandør og forsker. Ansvar kunne ønskes at ligge 
hos universiteterne, og det skal derfor overvejes om der er mulighed for det.   

- Hvem er leverandør og underleverandør – kan overblik leveres? Svar: Dem, der har lavet software 
betragtes ikke som underleverandører, men der er fokus på levering af korrekte 
softwareleverancer.  

- Hvornår forventes serviceaftalen klar? Svar: Driftsaftale er mellem KU/Konsortiet og DeiC. 
Serviceaftalen kommer efter, idet den bygger på driftsaftalen mellem DeiC og Konsortiet. DeiC 
vender tilbage med en tidsplan for Serviceaftale.    

- Kan DeiC Storage anvendes af andre end universiteterne? Universiteterne har f.eks et tæt 
samarbejde med professionshøjskoler, og regionerne (særligt på sundhedsvidenskab). Svar: Der 
er endnu ikke aftale om DeiC Storage kan anvendes af andre end universiteterne.  

- Har DeiC Storage relation til HPC-tjenesterne? Svar: Interactive HPC kan anvendes til håndtering 
af sensitive data 

- Der er behov for meget præcise informationer for at kunne tale med ledelsesniveauet på 
universiteterne om behov for ressourcer til støtte for implementering af de nye DM tjenesterne.   
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Andet:  
Nyt fra Arbejdsgruppe om anmeldelse til Rigsarkivet 
Indstilling om at 0.25 FTE pr. fakultet afsættes til støtte for til anmeldelse til Rigsarkivet. Der er ikke støtte 
til aflevering behandles af UDU på møde 22-03-24.  
Der kan anmeldes til Rigsarkivet på 2 måder:  

- Direkte med anmeldelsesblanket 

- Indirekte via DeiC Dataverse, fri tekst felt – NB: Anmeldelse af projekter, ikke af datasæt 

Bilag: 02_01_2024_03_18 _Møde_DMRF 

3. Planlægning fremadrettet og opfølgning fra DMRF strategiseminar  
 
Diskussion af emner til at arbejde med:  

 

- Gennemgang af kommissoriet for DMRF – kigge på om der bør foretages ændringer  

- Mulige samspil mellem DMRF og FAIR Arbejdsgrupperne  

- Opsamlingspunkter fra Strategiseminar: Communitities of interest – ’videnshub’  

- Review af DeiCs udkast til strategi for langtidsbevaring af data, 

- Behov for FAIR DM tools 

- Erstatning for DeiC DMP 

- Diskussion af merit for FAIR DM praksisser   

 
Per vil udarbejde konkrete forslag til opgaver. Alle bedes kommentere.  
DMRF er bedt om at reviewe udkast til ny anmeldelsesbekendtgørelse for Rigsarkivet.  
 

Bilag:  

03_01_Fælles mødenoter for DMRF Strategiseminar 2024.docx 

4. 

14:20 

Evt.  

- Næste møde: 10.juni, 10:15 - 12:00 

 Møde slut 
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